
Fyns Døveforenings Medlemsmøde 14.01.2024 – inklusiv tronskifte begivenhed 

Referent: Malene Melander.  

 

1.DDL struktur 

DDL havde inviteret alle medlemsforeninger til statusmøde samt foreningsseminar i september 2023, Anja 

og Malene deltog som FDs repræsentanter.  

Ved foreningsseminaret blev der præsenteret 3 modeller til fremtidsstruktur for medlemsforeninger og 

DDL, som foreningerne kunne drøfte og brainstorme videre på.  

Årsagen til dette er 3: 

1. medlemstallet falder hos DDL og medlemsforeninger 

2. den ældre generation er meget stor, hvor den yngre generation er lille. Og hvad skal der ske, når 

den ældre generation ikke længere er der 

3. Det bliver sværere og sværere at få frivillige i foreningen 

Det er disse tre årsager, der gør at DDL har inviteret til en refleksion over fremtidens struktur.  

 

Anja og Malene gennemgår de tre modeller: 

1. Som vi kender nu med 16 medlemsforeninger under DDL. Hvor vi betaler kontingent til DDL og 

andel gives til medlemsforening. Man er medlem af sin egen forening. Kan være sekundær af andre 

foreninger.  

 

Svagheden: Nogle foreninger har svært ved at få folk i bestyrelsen eller til frivillige opgaver.  

 

Styrken: Modellen fungerer godt.  

- Herunder variant: de mindre foreninger kan gå ind under en større forening 

 

 

2. Regions-opdelt i 5 regioner – det kan også være 4 eller 7 regioner. Kontingent betales til regionen. 

Regionen betaler andel til DDL.  

 

Svagheden: Regionen skal have en bestyrelse, der så koordinerer sammen med ”afdelinger”, som fx 

er de nuværende kendte foreninger der indgår i en region. Dette kan give større arbejdsopgave for 

denne bestyrelse. Er der nogen der vil dette?  

 

Styrken: Medlem i en region = kan deltage i flere arrangementer på tværs af regionen.  

- Herunder variant: kombinere model 2 +3 således at der er aflønnet medarbejder tilknyttet 

områder.  

 

 

3. Ingen foreninger eksisterer. Der er 98 kommuner, dvs. der kan opstå lokale aktiviteter i hvilken som 

helst kommune i Danmark. Alle er velkomne til at igangsætte aktivitet. Kan søge midlerne hos DDL. 

Kontingent betales til DDL direkte. DDL fordeler penge til de aktiviteter der opstår i Danmark. DDL 

bidrager til ansættelse af frivillig koordinatorer.  



 

Svagheden: Tilbuddene bliver for spredt, risiko for ressourcemangel, svært at søge DDL om penge. 

Hvordan administrerer vi ejendom og kapital? 

 

Styrker: En kontingent, kan deltage i hele landet. Ingen bestyrelser.  

- Herunder variant:  

 

 

4. Har du en anden model? Mange af de modeller der blev nævnt af forenings-repræsentanterne er 

blevet omdannet til varianter under model 1,2,3. Men har du en helt 4? 

 

Efter gennemgangen var der 20 minutter, hvor bordene kunne drøfte med hinanden.  

Tanker og spørgsmål:  

- Bekymring for model 3, da hvor går kapitalen hen?  

- Hvem skal passe ejendommen, når der ingen forening er? 

- Hvordan med §18 ansøgninger og fonde, når der ingen forening er? Det bliver svært at søge 

uden foreninger. DDL kan ikke altid søge som hovedorganisation hos fonde pga. fondes kriterier. 

Og §18 er foreningsafhængig (kræver CVR).  

- Hvis model 3, hvem sikrer der sker aktivitet? Kan vi sikre at alle føler sig trygge ved 

genkendelighed (sted, personer, kontinuerlighed)? 

- Hvad er bindingen mellem DDL og foreningerne? (ikke DDL og døve, men DDL og foreninger) 

- Hvis foreningen går ud af DDL, hvad har det af betydning for foreningen? 

- Kan evt. model 1 med medlemskab over hele landet – men så er der ikke penge nok til 

aktiviteter i foreningerne, når de skal byde velkommen til flere uden der er flere penge i kassen 

- Evt. model 2, hvor Region Fyn skal indgå i den naturlige regionsopdeling, nemlig region Syd. Så 

dvs. FD, FTSF, EDF, KDF, SDF er samlet i en region. Og kan bruge hinandens aktiviteter. 

Udfordringen er afstanden. Det er meget meget langt i mellem de foreninger i region Syd. Hvis 

de små foreninger vil under de større. Så vil det betyde færre ressourcer i det sydlige og vestlige 

af region Syd.  

 

Opsamling til modeller fra de 6 borde:  

- Blive som vi kender nu med model 1, evt. mindre foreninger kan gå under større. DDL er vigtig 

for os døve. Vi ved hvad vi har NU, ved ikke hvad vi får senere.  

- Model 4, hvor foreningerne ikke er en del af DDL, men fuld kontingent går til foreningen, som 

kan bruges til aktiviteter og lidt til lønninger. DDL er vigtig, men det er døves egen sag/interesse 

at være medlem af DDL, ikke en del af foreningens opgave.  

- Model 3 bange for at al kapitalen går til Kbh, region Sjælland.  

- Model 2 – det er FD allerede nu, da vi har Østfyn under os.  

- God ide at reklamere for frivillige opgaver, så folk ved hvad de kan melde sig ind til.  

 

Enighed i FD at tidslinjen skal bremses. Når DDL ikke selv kan følge med i deres egen tidslinje + foreningerne 

skal have mere tid til at have svar på hvad vil der ske med det ene og det andet, hvis vælger en anden 

model. FD deltager til foreningsnetværksmøde d. 20.1 – her vil vi sige dette videre.  



 

2. 2024: Bestyrelsen informerer om forskellige datoer:  

Frivillig fest bliver d. 09.03.2024 – mere info kommer senere 

 

DDLs Landsmøde foregår i Nyborg d. 26-28 April. I kan holde øje på DDLs hjemmeside om det er muligt at 

komme og kigge med. Alle foreninger sender hver deres repræsentanter, men det plejer også at være muligt 

at være åbne for andre at kigge med 

 

Seniortræf er d. 12. juni 2024. Det er Seniorklubben Fynboerne, der har ansvaret i år.  

Seniorudvalget fortæller, at de sidste par år har der været 200 tilmeldinger, så det krævede at finde et sted 

med plads til så mange. Samt de ønskede runde borde. Det blev så derfor Nyborg Strand Hotel. Hotellet har 

indkøbt runde borde til seniortræffet.  

Sidste frist for tilmelding er d. 1. maj. Man skal være medlem af Fynboerne. Dvs. er du 55+ så kan du melde 

dig ind i Seniorklubben. Hvis du ikke er medlem af Seniorklub, så vil det koste mere at deltage til seniortræf.  

 

FD fylder 130 år i 2025. Skal vi holde en fest? Skal det være i FD eller ud af huset? Hvem vil være med i 

planlægningsudvalg?  

Flertal ønsker det foregår i Døvehuset. Det er «bare» en lille fest. Der er plads til 80-100 personer i 

festsalen. Isabelle og Anni melder sig i planlægningsgruppen. Flere er velkomne til at melde sig.  

 

Medlemsmøde i juni 

Bestyrelsen foreslår der holdes medlemsmøde i maj/juni, måske i forbindelse med sommer fest/hygge?  

Vi skal drøfte fremtiden de næste 3 år, da vores bevilling fra Odense kommune slutter i år. Så nu skal der 

laves en ny 3 årig ansøgning. Derfor vil bestyrelsen og medarbejderen gerne have input til hvad der skal 

være fokus på.  

Fx hvordan sikrer vi frivilligheden de næste 3-5 år. Og hvordan med ejendommen? Hvordan med ensomme? 

Hvordan aktiverer vi de medlemmer som betaler, men som ikke kommer i foreningen?  

 

Radiator i festsalen 

Der kommer nyt system i uge 4/5. Der har været problemer med varmen fra radiatorerne det sidste kvartal i 

2023. Nogle dage er de varme. De fleste dage er de kolde. Også derfor det er koldt her i lokalet. Det bliver 

forhåbentlig velfungerende efter systemændringen.  

 

PAUSE: Se tronskifte og spise kage 

 

 



Økonomi og samarbejde 

Det er ingen hemmelighed, at FD de sidste 2 år har haft nogle Generalforsamlinger (=GF) med utilfredshed 

fra Seniorudvalget. Der har her i januar måned været nogle timers snak mellem en fra bestyrelsen og en fra 

Seniorudvalget. Det kan forhåbentlig føre til at der findes en fælles vej sammen igen  

Bestyrelsen er kede af de tvister, der er opstået de sidste 2 år og den utilfredshed, der har været. Og som 

også spreder sig blandt øvrige seniorer.  

Ved GF 2022 udbad Seniorudvalget om at få lov at se alle §18 ansøgninger samt svar fra kommunerne, 

hvilket bestyrelsen ikke kunne se nogen grund til og ikke kan se hvad de kan blive klogere på og derfor sagde 

bestyrelsen nej til dette.  

Ved GF 2023 var det bestyrelsens valg af nyt regnskabsformat, der skabte utilfredshed. Bestyrelsen skiftede 

selv til det sædvanlige format lige inden GF. I år 2024 vil det være samme format som altid. Men det er ikke 

sikkert foreningen kan blive ved med at bruge den gamle format, så på et tidspunkt vil der komme et nyt 

format pga. revisions sikkerhed.  

 

§18:  

Bestyrelsen viser §18 ansøgning for 2024 samt svarene fra kommunerne. Som medlemmerne kan se, så 

søges der om højere beløb end hvad kommunerne godkender. Det er naturligt, at det ikke er 1:1.  

Der er modtaget 338.500 kroner i §18 i 2024.  

Skemaet der er brugt er det samme skema som altid. Ingen grund til at opfinde en ny måde, når det skema 

som Erik havde lavet dengang FD startede med at søge §18 er superfint. Vi har blot justeret tallene op år for 

år.  

I skemaet søges der foreningens aktiviteter, administration osv. Der er også et ”afsnit” med Pensionisterne 

over 60 år.  Børn af døve, samt Aktivitetscenter inkl. It Cafe, Spisevenner og Klog på tal.  

Når kommunerne ikke giver alt det ansøgte, så skal vi jo ind og regulere, hvad vi så kan med de penge vi har 

fået. Det gælder for alle udvalgene i foreningen. Sådan har det altid været.  

Nogle kommuner giver mere pr. medlem end andre kommuner gør.  

Medlem: kan sætte fiktive medlemstal? 

Nej, det kan vi ikke, da det har alvorlige konsekvenser for foreningen, hvis det bliver opdaget. Og der er 

ingen grund til vi snyder. Vi har et fint §18 ”samarbejde” med de kommuner vi søger.  

Nyborg er begyndt igen at give §18 tilskud til Fyns Døveforening. Det er dejligt. Hvorimod Nordfyns 

kommune har skåret ned på deres tilskud sammenlignet med årene før. Og sådan vil det svinge år til år. 

Derfor ser vi på hvordan vi kan få aktiviteter til at ske i foreningen uden at vi skeler til hvilke medlemmer i 

Fyns Døveforening, der har ”flere penge med sig” end andre.  

Senior udbeder om at få det budget ansøgning + kommunernes svar udleveret på papir.  

Bestyrelsen undrer sig over behovet.  

Medlem: vi skal jo følge GDPR + respektere at bestyrelsen har deres egne arbejdspapirer som de arbejder 

med  



Medlem: Vi har ret til at få akt-indsigt hos kommunerne. Så vi kan i princippet kontakte kommunerne og 

udbede om dette. Men selvfølgelig ikke smart at gøre, da kommunerne kan undre sig over at  medlemmer 

kontakter kommunen.  

Bestyrelsen: Vi har vist her, hvad der er søgt om – de beløb er ikke 1:1 med det vi har fået bevilliget. Som I 

også kan se. Og svarene fra kommunerne er meget enslydende: I har fået x kr. Dette bruges til det I har 

ansøgt om. Så hvad er det præcist I vil?  

Senior: Vi ønsker at få det på papir, så vi kan drøfte dette i seniorbestyrelsen. Vi vil gerne have det på papir.  

Bestyrelsen: Vi har fået henvendelse fra Assens kommune, at de er blevet bedt om akt-indsigt og har 

udleveret §18 informationer videre til dem der har anmodet. Vi ved ikke om det er medlemmer, der har 

bedt om akt-indsigt. Det kan også bare være en hel almindelig stikprøve i Assens kommune.  

Korrekt at alle medlemmer kan kontakte kommunen. Vi opfordrer dog til, at man tænker over konsekvensen 

ved dette. Da det kan skabe tvivl hos kommunen og i værste fald ingen tilskud næste år.  

Senior: Vi bad om at få lov at se dette for 2 år siden. Bestyrelsen afviste. Dette gjorde, at vi blev skeptiske. Og 

da vi sagde, at vi så ville kontakte kommunen, så sagde bestyrelsen at de ville gå af. Derfor blev vi 

mistænksomme.  

Bestyrelsen: Vi undrer os bare, at det pludselig er et behov. For årene før har senior ikke udbedt om dette. 

Det er årene, hvor I via seniors økonomiske rådgiver har haft indblik bagom regnskabet, hvor vedkommende 

var en del af FDs økonomiudvalg dengang og kunne se alle tallene og selv være med til at rådgive hvordan 

pengene blev fordelt.  

Men da vedkommende stoppede som frivillige, så er det naturligt at vedkommende ikke får adgang til 

regnskabet længere. Og der beder I så ved den næste GF om at få de her informationer, som selvfølgelig gør 

bestyrelsen undrer sig at I allerede der udviser mistillid til bestyrelsen.  

Senior: Det er fordi vi ikke fik de penge, som vi ønskede dengang. Derfor ville vi se de informationer fra §18.  

Bestyrelsen: I får dem. Vi vil gerne se fremad.  

 

Fonde: 

Der er modtaget 255.00. Noget af det er øremærket til: Historie, Senior, Klog på tal, udflugt for foreningen + 

løn til koordinator. Resten er mere på tværs af foreningen.  

Medlem: Vil bare sikre at det fremgår af regnskab at løn til koordinator dækkes af §18, kontingent og fonde.  

Kunne se sidste år fint budget for 2023, der kunne se at foreningens andel til koordinatoren steg 

sammenlignet med året før. Nu er der så fonde med ind over. Super godt arbejde af X at lave det, endelig.  

Bestyrelsen bekræfter.  

Medlem: Synes tonen er ret ubehagelig. At pege direkte på et medlem af bestyrelsen, når det er hele 

bestyrelsen der laver budget/regnskab. Så ikke ok at udpege budbringeren. Synes det er mega flot arbejde 

at have skaffet så mange penge til foreningen i både §18 og fonde.  

Bestyrelsen takker medarbejderen for det fine arbejde, så der er penge til udvalgene og løn.  

 

 



Samarbejde: 

Ingen hemmelighed at der i 2023 har været snak i krogene om, at nogle medlemmer i Senior vil have 

Seniorklubben skal ud af FD. Kan se det er offentligt på Seniorklubbens program for d. 6. februar, at I der vil 

drøfte dette emne.  

Bestyrelsen vil gerne høre hvad der ligger til grund for dette?  

Medarbejderen har haft dialog med Odense kommune om at vi ønsker ET fælles sted for døve. Og at vi 

ønsker at være samlet. Så det går jo imod foreningens arbejde, at seniorklubben snakker om dette.  

Bestyrelsen har fået henvendelser fra seniorer, der synes det er ensformigt, at dette emne tags op gang på 

gang, kritik og utilfredshed med bestyrelsen. Så de vælger at komme mindre til seniorklubben. Det er 

ærgerligt. Da Seniorklubben gør et godt stykke arbejde. Der kommer mange seniorer hver 14. dag. Det vil vi 

jo gerne bevare.  

Det spreder sig også til andre aktiviteter i foreningen, hvor emnet om Seniorklubben skal ud af FD. Dette 

påvirker også de andre medlemmer. Så det er ikke så smart. Foreningen skal være et rart sted at være – for 

alle.  

Vi håber, vi kan se fremad her i 2024. At vi ønsker et fællesskab her i foreningen.  

Senior: Grunden til seniorer drøftede om seniorklubben ”Fynboerne” skulle ud af FD er pga. vi ikke fik lov at 

se det §18 papir for 2 år siden.  

D. 6.2 kommer Bent Brøndum fra Brohusklubben, seniorklub i Kbh. Han fortæller, hvordan de gør det derovre 

som selvstændig seniorklub.  

 

Medlem: vi seniorbestyrelse ønsker ikke samme dirigent som sidste år. Jeg melder gerne som referent.  

Bestyrelsen: Vi kan ikke svare på, hvem der bliver dirigent. Vi synes dirigenten sidste år gjorde det godt, når 

vi tænker på hvordan stemningen var. Bestyrelsen har også nogle punkter vi ikke er enige med dirigenten. 

Men sådan er det. Det er dirigentens opgave at føre os igennem Generalforsamlingen.  

 

3.Generalforsamling 2024 

Der vil være nogen, der stopper i bestyrelsen i år. Så hvis der sidder nogen derude og overvejer at komme i 

bestyrelsen, så er I meget velkomne til at kontakte bestyrelsen og høre hvad de forskellige poster laver.  

Indkomne forslag – hvis I har nogle forslag som I overvejer at sende til Generalforsamlingen, så har I 

mulighed for at lufte dem nu, så kan der spares tid til Gefo.  

Medlem: Synes kage og sukkerfri kage skal være ens pris.  

Medlem: Det kan være svært for gangbesværede at få en parkeringsplads tæt ved Døvehuset. Så forslag om 

at bruge noget af græsset til fx 3 p-pladser for handicappede.  

Der var fin stemning for begge forslag.  

 

 

 



4.Nyt fra udvalg 

Der opfordres til at alle hjælper når en aktivitet er slut. De frivillige vil også gerne hjem, så hvis alle hjælper 

med at flytte stolene, tørre borde af, vaske service i køkkenet, tømme affald. Så kan alle komme tidligt hjem. 

Ofte står deltagerne og snakker, mens de frivillige knokler med at få ryddet op så de også kan komme hjem.  

 

Kulturudvalg oplever færre kommer til arrangementerne. Skyldes det at 1 x om måneden er for meget? 

Eller om det er emnerne I er trætte af?  

Der foreslås at nogle af kultur arrangementerne kunne lægge på en søndag, så vil seniorerne også kunne 

deltage da det er om dagen hvor det er lyst.  

Kulturudvalget bemærker at skal huske de frivillige i kulturudvalget har arbejde og derfor er weekenderne 

vigtige for dem til hvile og samvær med familien.  

Senior foreslår at kunne samarbejde mellem senior og kultur til nogle af de arrangementer.  

 

Familieudvalget, Signe og Anni stopper. De vil gerne sparre og hjælpe nye i gang. Der vil være penge til at 

familier kan komme og sige de har en ide.  

 

Fællesspisning søger frivillige kokke. 2 har allerede meldt sig til – så februar og marts er vist på plads. Så er 

der April, maj og juni. Det kan være engelsk ret, polsk ret, fransk ret, tyrkisk eller dansk mormor mad. 

Kontakt Malene på fd.aktivitetslleder@gmail.com  

 

Akt.center søger frivillige. Det kan både være personer der gerne vil med i teamet eller hjælpende hænder 

fra gang til gang. Plus de søger ideer til ud af huset aktiviteter.  

Akt.teamet har ryddet op i depotrummet, nu mangler de lige markeringer på kasserne, så kan alle finde 

tingene og lægge dem tilbage igen på rette plads fremover.  

Forslag om at besøge Østfyn, da de har åbent den første torsdag i måneden, så kan passe ind i akt.centers 

skema.  

Vi har brug for medlemmernes interesse ellers mister de frivillige motivationen, som så påvirker 

bestyrelsens arbejde. Så det hele hænger sammen. Jo flere ideer, forslag og jo  mere interesse der er fra 

medlemmer, jo sjovere er det for alle at være i foreningen.  

 

5.Ordet er frit: 

Spørgsmål til viceværten og hans opgaver. Bestyrelsen svarer ejendomsudvalget har haft fin samtale med 

ham. Der har været nogle personlige udfordringer, som har gjort viceværten har været fyldt op og han 

erkender selv at han kunne have gjort tingene bedre i anden halvår af 2023. Der ses frem til et fint 

samarbejde i 2024.  
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